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 تکمیل پروژه های گازرسانی به سیستان و بلوچستان موجب اشتغالزایی، توسعه 
صنعت، کاهش قاچاق سوخت، تامین امنیت منطقه و دلگرمی مردم شده و حالا 

این استان برای برداشتن گام های بلند به سوی توسعه آماده می شود.
 سیستان و بلوچستان با گستره ۱۸۸ هزار و ۲۲۲ کیلومترمربع )معادل ۱۱.۵ 
درصد مساحت کشور( و بیش از ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار نفر جمعیت و آخرین استان 
فاقد شبکه گاز کشور به شمار می رود که عملیات گازرسانی به این خطه از سال 

۸۹ با اجرای خط انتقال از عسلویه به ایرانشهر آغاز شد.
هرچند اواخر ســال ۱۳۸۴ بود که شــرکت ملی گاز ایران طرح انتقال گاز به 
مناطق شرقی و جنوب شرقی کشور را با عنوان خط انتقال گاز هفتم سراسری در 
دستور کار قرار داد که این خط انتقال گاز اهداف چندگانه ای مانند گازرسانی به 
نیروگاه ها، صنایع پتروشیمی، واحدهای صنعتی و ساخت خطوط فرعی و شبکه های 
شهری برای مصارف خانگی، تجاری و صنعتی در استان های واقع در طول مسیر، 

بویژه گازرسانی به استان سیستان و بلوچستان را دنبال می کرد.
گازرسانی به شرق کشور و سیستان و بلوچستان با اجرای طرح عظیم انتقال 
گاز از عسلویه به این استان به طول ۹۰۷ کیلومتر با لوله هایی به قطر ۵۶ اینچ در 

شهریور ۸۹ به بهره  برداری رسید.
فروردین ســال ۹۳ طرح گازرســانی به ۳۰۰ هزار خانوار شــهری و روستایی 
شهرستان های زاهدان، چابهار، زابل و کنارک و گازرسانی به صنایع موجود با اعتبار 
یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار تصویب شدسیستان و بلوچستان با وجود دارا بودن 
ظرفیت های فراوان صنعتی و اقتصادی ســال های طولانی از گاز طبیعی بی بهره 
بود که ســبب صرف هزینه های زیاد برای مردم و واحدهای تولیدی و مشکلات 
تأمین ســوخت برای نیروگاه ها، صنایع و واحدهای صنعتی و اقتصادی می شد تا 
اینکه بزرگ ترین طرح توسعه گازرسانی کشور اسفند ۱۳۹۵ با آغاز گازرسانی به 
زاهدان آغاز شــد و گازرسانی به این شهر به عنوان آخرین مرکز استان بدون گاز، 

محرومیت زدایی از آن را نوید داد.
ســرانجام ۱۰ اســفندماه ۱۳۹۵ پروژه خط لوله انتقال گاز ایرانشهر- زاهدان 
با حضور رییس جمهور وقت به بهره برداری رســید و شعله های گاز در این شهر 
روشــن شد.مطابق تصمیم شــرکت ملی گاز ایران، بزرگترین طرح گازرسانی به 
شهر زاهدان شامل اجرای ۴۳۳ کیلومتر شبکه تغذیه و توزیع، نصب و راه اندازی 
یک ایستگاه سی جی اس دروازه ورودی شهر با ظرفیت ۱۰۰ هزار متر مکعب در 
ساعت، احداث ۱۱ ایستگاه تقلیل فشار درون شهری مجموعا به ظرفیت ۱۱۵ هزار 
متر مکعب در ساعت و سه ایستگاه حفاظت کاتدیک بر عهده خراسان رضوی به 

عنوان استان معین گذاشته شد.

 تحقق وعده ای که در دولت سیزدهم شتاب گرفت
رئیس دولت یازدهم در ســفر ۱۱ آذرماه ســال ۹۶ خود به شمال سیستان و 
بلوچســتان در جمع مردم سیستان قول داد که گاز مهر سال ۹۷ به زابل خواهد 
رســید وعده ای که نه تنها سال بعد آن محقق نشد بلکه در طول عمر دولت های 
یازدهم و دوازدهم مشعل گاز در زابل روشن نشد و این صحبت تنها در حد یک 

شــعار باقی ماند.با روی کار آمدن دولت ســیزدهم و با نگاه عدالت محوری که بر 
دولت مردمی حاکم اســت گازرسانی به شهرهای مختلف سیستان و بلوچستان 
آغاز شد و هم اینک تمامی شهرهای این استان پهناور در زمینه گازرسانی تعیین 
وضعیت شده و هیچ شهر بلاتکلیفی در این زمینه وجود ندارد و بزودی تمام استان 

از گاز شهری بهره مند خواهد شد.
از مهمترین دستاوردهای دولت سیزدهم در حوزه خطوط انتقال گاز بین شهری، 
بهره برداری از خط انتقال گاز زاهدان به زابل و همچنین بهره برداری از خط انتقال 
گاز ایرانشهر - پاییزان - خاش و خاش - میرجاوه در آبان ماه سالجاری، با هدف 
بهره مندی مردم شهرســتان های خاش، میرجاوه، زابل، هیرمند، نیمروز، زهک و 
هامون و همچنین صنایع و صنوف مستقر در این شهرستان ها از گاز طبیعی است.

طــرح انتقال گاز از زاهدان به زابل نیز به عنوان یکی از آرزوهای دیرینه مردم 
سیســتان به منظور تامین گاز شهرها و روستاهای واقع در مسیر خط لوله شهر 

زابل و کارخانه سیمان سیستان طراحی و اجرا شده است.
خط انتقال گاز شهری ششم شهریور ماه امسال در منطقه سیستان افتتاح شد 
و زابل در مجموع ۵۰۰ کیلومتر شــبکه گازرسانی نیاز داشت که تا کنون از ۴۶۶ 

کیلومتر کارشده ۲۵۰ کیلومتر گازدار است
خط لوله ۳۶ اینچ انتقال گاز زاهدان - دوراهی دشــتک - زابل به طول ۱۱۰ 
کیلومتر نیز با اعتبار ۲ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان با تلاش قرارگاه سازندگی خاتم  

الانبیاء )ص( امسال در هفته دولت به بهره  برداری رسید.
ایرانشهر در شــهریور ۸۹ گازدار شده و شرایط گازی آن تقریبا مانند زاهدان 
است و بمپور و محمدان گازدار بوده و در بزمان نیز گازرسانی انجام و در مرحله 

اتمام عملیات اجرایی و گازدار شدن شهر است.
در حوزه ایرانشهر نیز شهرک صنعتی این شهرستان گازدار شده و صنایع مستقر 
می توانند از آن استفاده کنند.گاز به شهرک صنعتی زاهدان نیز رسیده و واحدهای 
صنعتی باید برای دریافت اشتراک پذیری گاز طبیعی اقدام کنند و شهرک کارگاهی 

نیز تا ۲ هفته آینده گازدار خواهد شد.
در زاهــدان ۴۱۰ صنعت هدف وجود دارد که از این تعداد ۹۳ صنعت مصرف 
کننده عمده گاز، سه مصرف کننده نیروگاهی، ۸۸ صنعت در دست اجرا و ۲۰۳ 

صنعت دارای قابلیت گازدار شدن است.
در طرح گازرسانی به سیستان و بلوچستان از استان های معین مانند خراسان 
رضوی، سمنان و همدان به کمک این استان آمدند و مجری ۴۹ درصد از شبکه 

مورد نیاز این شهر، شرکت گاز استان بوده است.

 جلوگیری از مصرف مازوت در کارخانه های سیمان سیستان و خاش
مدیرکل امور اقتصادی استانداری سیستان و بلوچستان در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا اظهارداشــت: متعاقب افتتاح خط انتقال گاز از زاهدان به زابل، تزریق گاز به 
کارخانه ســیمان زابل در مهرماه سال ۱۴۰۱ انجام شده و این کارخانه به شبکه 
گاز طبیعی متصل و با اتصال کارخانه ســیمان سیستان به شبکه گاز، از مصرف 

بالغ بر هشت میلیون لیتر مازوت در هر ماه جلوگیری شد.

گازرسانی به سیستان؛ از ایده تا اجراگازرسانی به سیستان؛ از ایده تا اجرا

 چرا باید بورس گاز 
راه اندازی شود؟

  منتقد صنعت
 خودروسازی هستم

بارقه های امید برای توسعه اقتصادی 
قطب چهارم صنعت کشور

بودجه بخش پژوهش باید بر اساس 
برنامه ای مدون افزایش یابد

نسخه نویسی الکترونیکی مانع از فروش 
سم تقلبی و گران

صفحه ۲

صفحه ۳

صفحه ۴

صفحه ۶

اسید  کارخانه  آمونیاک  گاز   نشــت 
سولفوریک در بجنورد مهار شد

 مدیر عامل آتش نشانی بجنورد از وقوع حادثه 
نشت گاز آمونیاک در کارخانه تولید اسید در محور 
بجنورد- مشهد خبر داد و گفت: این حادثه با تلاش 
آتش نشانان مهار شد.محمدحسن صحراگردگفت 
: حادثه نشــت گاز در این واحد تولیدی با کمک 
آتش نشانان شهرداری بجنورد، پتروشیمی خراسان 

و کارکنان کارخانه آمونیاک مهار شد.
وی افزود: این حادثه صبح امروز گزارش شد و 
ناشی از نشست آمونیاک، ابری از گاز آمونیاک بر 
بالای سوله کارخانه ایجاد شد که برای مهار سانحه، 

عملیات قطع شیرآلات خروجی آغاز شد.
صحراگرد تصریح کرد: با پشــتیبانی یک تیم 
عملیاتی، گروهی به محل نشت نفوذ کرده و نشت 
گاز کاملا مهار شد.مدیر عامل آتش نشانی بجنورد 
با بیان اینکه در این حادثه به کسی آسیب نرسید 
گفت: با توجه به محل استقرار کارخانه در نزدیکی 

روستا، خطری متوجه روستاهای اطراف نشد.
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ســید رضا فاطمی امین در حاشیه جلسه هیأت 
دولت در جمع خبرنگاران اظهار داشت: با برنامه ریزی 
انجام شــده و با همکاری خودروسازها، حدود ۸۰۰ 

هزار دستگاه عرضه می شود.
وی افزود: صنعت خودرو در حال متعادل سازی 
اســت و خود من هم به صنعت خودروسازی انتقاد 

دارم.
وزیر صمــت درباره دلایل گرانــی اخیر خودرو 
گفت: قیمت ارز از ۵ مسیر بر قیمت های داخلی اثر 
می گذارد؛ مســیر اول مواد اولیه است. یعنی برخی 
از تولیدات مواد اولیه ای دارند که از خارج از کشــور 
وارد می شــوند. بنابراین وقتی قیمت ارز بالا می رود 
قیمت آنها هم بالا می رود. تأثیر این موضوع معمولاً 
سه، چهار ماه بعد اتفاق می افتد یعنی وقتی قیمت 
ارز بالا می رود زمانی طول می کشد تا مواد قبلی که 
خریداری کرده اند را استفاده کنند و محصول مسیر 
جدید بیاید این مسیر اول است و قیمت بازار خودرو 
به این دلیل گران نشده است.فاطمی امین ادامه داد: 
دومین مسیر این است که یک سری کالاها هم تولید 
داخل دارند و هم وارداتی هستند؛ مانند لاستیک های 
ســنگین که ۳۰ درصد تولید داخــل و ۷۰ درصد 
وارداتی است.وی با بیان اینکه وقتی قیمت ارز بالا 
می رود قیمت لاستیک های وارداتی هم بالاتر می رود، 
یادآور شد: بنابراین روی قیمت داخلی اثر می گذارد و 
بازار سیاه شکل می گیرد. این مسیر دوم است؛ یعنی 
برخی از کالاها یک بخشی تولید داخل و بخش هم 
وارداتی است و باعث تغییر قیمت می شود و گرانی 
خودرو از این مسیر هم نیست.وزیر صنعت، معدن 
و تجارت اضافه کرد: مسیر سوم این است که ما در 
برخی از قواعد و مقررات مان، قیمت های داخلی را 
به قیمت های خارجی متصل کرده ایم و این تصمیم 
اشتباهی بوده است. به عنوان مثال در سال های قبل 
گفته شده بود قیمت گاز، ترکیبی از قیمت گاز در 
اروپا، انگلیس و شرق آسیا و آمریکاست. وقتی قیمت 
آنجــا بالا برود و قیمت دلار بالا برود قیمت گاز هم 

افزایش می یابد.
فاطمی امین افــزود: این موضوع با پیگیری که 
از سوی وزارتخانه های صمت و اقتصاد انجام شد و 
دستور ویژه ای که معاون اول رئیس جمهور صادر کرد، 
از اســفند ماه پارسال ثابت شد. یعنی سال گذشته 

هر ماه قیمت گاز بالا می رفت اما از اسفند ثابت شد. 
این مسیر سوم اســت و گرانی خودرو متأثر از این 
موضوع هم نیســت.وزیر صمت گفت: مسیر چهارم 
این اســت که وقتی قیمت ارز افزایش پیدا می کند 
مردم تصور می کنند تا تورم انتظاری مواجه هستند 
و می خواهند ارزش پول شان را حفظ کند؛ بنابراین 
کالایی خریداری می کنند که ارزش پولشان حفظ 

شود و خودرو از همین مسیر گران می شود.
وی با بیان اینکه پنجمین مســیر تورم انتظاری 
است، تصریح کرد: یعنی کسی که ممکن است حتی 
خواربار فروش، مهندس یا هر شغلی دیگری داشته 
باشد وقتی می بیند قیمت بالا می رود تصور می کند 
این قیمت ارز در آینده نزدیک باعث تورم و افزایش 
قیمت خواهد شــد. بنابراین کالا و خدمت خود را 
گــران می کند. از میان این پنج روش، روش چهارم 

قیمت بازار را تعیین می کند.
فاطمی امین با اشاره به اینکه ما در مورد خودرو 
دو نوع قیمت داریم، اظهار داشــت: نخست قیمت 
کارخانه است که افزایشــی نسبت به دلار ندارد و 
دیگری قیمت بازار است. اینکه چرا قیمت بازار بالا 
می رود به این دلیل اســت که صنعت خودرو یک 
بیماری زمینه ای دارد و آن این اســت که عرضه و 
تقاضا با هم متوازن نیست. یعنی فرصت سوداگری 
در آن وجود دارد.  وزیر صمت خاطرنشــان کرد: در 
حال حاضر شــما در مورد لوازم خانگی این موضوع 
را نمی بینید. اگر به خاطر داشته باشید حدود ۱۰، 
۱۵ سال قبل،   زمانی که نوسانات ارزی پیش می آمد 
عده ای می رفتند و یخچال و ماشــین لباسشــویی 
می خریدند و در خانه نگهداری می کردند حتی برای 
مصارف آینده به این دلیل که کمبود وجود داشت و 
این احتمال می رفت که این کالاها تغییر قیمت جدید 

داشته باشد لذا این کالاها را خریداری می کردند
وی ادامه داد: خوشبختانه اکنون در لوازم خانگی 
این موضوع را نداریم و هیچ کسی ماشین لباسشویی 
یا تلویزیون نمی خرد. البته تلویزیون امسال نسبت به 

سال قبل ۲۰ درصد رشد داشته است.
فاطمی امین بیان داشت: صنعت خودرو دچار یک 
بیماری زمینه ای است؛ بدین معنی کمبود عرضه و 
تقاضا فرصت سوداگری را در آن مهیاست. زمانی که 

افزایش نرخ ارز اتفاق می افتد، آن را فعال می کند.

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با تأکید بر اینکه ما 
در ارتباط با جلوگیری از سرمایه ای شدن کالا سه کار 
بیشتر نمی توانیم انجام دهیم، گفت: اول اینکه عرضه 
را از دو مسیر تولید و واردات افزایش دهیم، هرچند 
واردات خیلی پیگیری می شود اما خیلی خوب پیش 
می رود، سوم آبان ماه آیین نامه واردات خودرو نهایی 
شد و سوم، چهارم دی ماه اولین محموله وارد شد. 
برخی عنوان کردند ۲۰ عدد بوده اســت اما در هر 
صورت نشــان می دهد که مسیر باز شده و کار جلو 
می رود.وی خاطرنشــان کرد: در حدود دو ماه کار 
بســیار گسترده ای که نســبت به سالهای قبل هم 
پیچیدگی بیشتری داشت انجام شد. قبل از سال ۹۷ 
اگر کســی می خواست خودرو وارد کند الزام انتقال 
فنــاوری نبود اما الان این موضوع وجود دارد و این 
موضوع کار را کند می کند.فاطمی امین از برنامه ریزی 
برای واردات ۲۰۰ هزار خودرو خبر داد و اضافه کرد: 
تولید هم خوشبختانه خوب پیش می رود؛ آبان امسال 
۱۲۲ هزار دستگاه تولید شد که در پنج سال گذشته 
بی سابقه بود و آذرماه شد بیش از ۱۲۲ هزار دستگاه 
که رکورد آبان را شکســت.وزیر صمت بیان داشت: 
بنا شده است که شرکت های خودروسازی تولیدات 
خود را برای برخی خودروها بالای ۷۰ هزار دستگاه 
در ماه و برخی ۵۰ هزار دســتگاه در ماه برای تولید 
افزایش دهند. برنامه ریزی کرده ایم که با هماهنگی 
خودروســازان و شرکت های مختلف تا ۶ ماه آینده 
حدود ۷۰۰ تا ۸۰۰ هزار دستگاه عرضه شود. بنابراین 
طرف عرضه، یعنی واردات و تولید داخل بسیار خوب 
جلو رفته است.وی با بیان اینکه در طرف تقاضا هنوز 
چالش وجود دارد، گفت:  با قانون مالیات بر عایدی 
سرمایه می توان آن را مدیریت کرد. شنیدم این قانون 
در دستور کار مجلس است و می تواند بازار را متعادل 
کند. خوشــبختانه صنعت خودرو در حال متعادل 
ســازی اســت و خود من به صنعت خودرو سازی 
انتقاد دارم. فاطمی امین گفت: یکی از شرکت های 
خودروسازی که رقم بســیار بالایی تخلف داشت، 
به ســازمان تعزیرات معرفی شــده است. ما مدافع 
مصرف کننده و تولیدکننده ایم و باید به گونه ای بازار 
را مدیریت کنیم که نه در  حق تولیدکننده و نه در 
حق مصرف کننده احجاف شود. هرگونه تخلفی هم 

باشد رسیدگی می شود.

 شرکت های دانش بنیان می تواند برگ 
جدیدی در تاریخ صنعت پتروشیمی باشد

مدیرعامل ســازمان منطقه ویــژه اقتصادی 
پتروشــیمی گفت : فعالیت شرکت های دانش 
بنیــان می تواند برگی جدیــد در تاریخ صنعت 
پتروشیمی باشد و امید است با همت و تلاش و 
استفاده از دانش بنیان ها شاهد نتایج مطلوب و 
عام المنفعه باشیم.به گزارش پیام برزگر در نشست 
با شرکت های دانش بنیان استان که در سازمان 
منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی بندر ماهشهر 
برگزار شــد اظهار داشــت : صنعت پتروشیمی 
تاکنون باکمک مدیران، کارکنان و کارگران این 
صنعت توانسته گام های موثر و البته عام المنفعه 
برای کل کشور بردارد و مسیر توسعه و پشرفت 
را بخوبــی طی کند.مدیرعامل ســازمان منطقه 
ویژه اقتصادی با اشــاره به اینکه اهتمام نظام نیز 
دستیابی به مرجعیت علم و فناوری است، گفت: 
صنعت پتروشیمی با جدیت و علاقه نسبت به علم 
و دانش و شرکت های دانش بنیان توجه داشته 
و دارد و در این زمینه چهار رویکرد نیز طراحی و 
مورد توجه قرار داده است.برزگر ادامه داد: اولین 
رویکرد نیازهای اصلی پتروشیمی در منطقه ویژه 
بوده که نیازهای فناورانه، نیازهای تولیدی و رفع 
موانع مهمترین آن است. لذا از شرکت هایی که 
بتوانند نیازهای مجموعه پتروشیمی را در منطقه 
حل کنند، استقبال می شود.وی با اشاره به دومین 
رویکرد منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی گفت: 
ایجاد خودکفایی و بومی سازی نیز بسیار ضروری 
و مورد تاکید بوده که سازمان منطقه ویژه اقدامات 
خوبی را انجام داده است.مدیرعامل سازمان منطقه 
ویژه اقتصادی پتروشیمی ادامه داد: ایجاد اشتغال، 
افزایش تولید و سرمایه گذاری سومین رویکرد در 
این سازمان است که در استقرار و استقبال از دانش 
بنیان ها پیشروی خود قرار داده ایم.برزگر یادآور 
شد: فرهنگسازی چهارمین رویکرد سازمان منطقه 
ویژه می باشد که با توجه به اینکه بیش از یکسال 
از برنامه ریزی ها برای توجه هرچه بیشتر به دانش 
بنیان می گذرد، ضرورت دارد بحث فرهنگسازی 
دانش بنیان ها در کلیه مجموعه های پتروشیمی 
مورد توجه قرار گیرد.مدیرعامل سازمان منطقه 
ویژه اقتصادی پتروشــیمی با اشــاره به اقدامات 
انجام شده در حوزه دانش بنیان ها گفت: برگزاری 
تورهای علمی و فناوری ، نشست های اختصاصی 
با واحد پژوهش و فناوری در راســتای پیشرفت 
اهداف دانش بنیــان که مهمترین هدف در این 
زمینه نهادینه سازی دانش بنیان و توسعه دانش 
بنیان ها و استقرار کارخانه نوآوری در منطقه ویژه 
بوده است.برزگر با بیان این مطلب که هماهنگی 
های لازم برای استقرار کارخانه نوآوری در منطقه 
با معاونت علم و فناوری ریاســت جمهور و پارک 
علم و فناوری خوزستان صورت گرفته است، گفت: 
مسیر دانش بنیان شدن در این سازمان با سرعت 
در حال طی شدن است و تلاش ها برای ساماندهی 
شرکت های دانش بنیان و استقرار شتاب دهنده 
ها با احداث سوله مرتبط با دانش بنیان ها و استار 
تاپ ها عملیاتی شده و این فرآیند نیز به سرعت 

در حال انجام است .

 منتقد صنعت خودروسازی هستم

مریم سبزواری     -   وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با برنامه ریزی انجام شده و با همکاری خودروسازها، حدود ۸00 هزار دستگاه عرضه می شود.
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نخست قیمت 
کارخانه است که 
افزایشی نسبت به 
دلار ندارد و دیگری 
قیمت بازار است. 
اینکه چرا قیمت 
بازار بالا می رود به 
این دلیل است که 
صنعت خودرو یک 
بیماری زمینه ای 
دارد و آن این است 
که عرضه و تقاضا با 
هم متوازن نیست. 

 ارزش کالاهای صادراتی اصفهان 16 درصد افزایش یافت
 مدیرکل گمرک اصفهان گفت: صادرات کالا از گمرک استان در ۹ ماه سال جاری یک میلیون و ۷۴۹ هزار تنُ به ارزش 

یک میلیارد و ۱۴۴ میلیون و ۹۰۹ هزار دلار بود که از نظر ارزش نسبت به مدت مشابه پارسال ۱۶ درصد افزایش یافت.
 به نقل از اداره کل گمرک استان اصفهان، رسول کوهستانی پزوه روز چهارشنبه افزود: این مقدار صادرات از لحاظ وزنی، 
نیز نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۰ درصد افزایش یافته است.وی اقلام صادراتی گمرک استان اصفهان را ۷۵۳ نوع 
کالا برشمرد و ادامه داد : عمده محصولات صادراتی در ۹ ماهه سال جاری شامل چدن آهن و فولاد به میزان ۴۶۴ میلیون 
دلار با سهم ۴۱ درصدی، محصولات پتروشیمی به میزان ۱۷۴ میلیون دلار با سهم ۱۵ درصدی، محصولات لبنی به میزان 

۹۳ میلیون دلار با سهم ۸ درصدی، فرش ماشینی و دستباف به میزان ۹۱ میلیون دلار با سهم است .
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دولت سیزدهم 
در یک سال 
گذشته دست کم 
10 گام برداشته که 
ترسیم کننده بینش 
و سیاست اقتصادی 
در سال های آینده 
است و باید دید 
که در ادامه چه 
دستاوردهایی برای 
مردم خواهد داشت.

 ارزش تولیدات منطقه آزاد قشم به 20 
هزار میلیارد ریال رسید 

سرپرست معاونت اقتصادی و سرمایه گذاری 
سازمان منطقه آزاد قشم گفت: ۲۰۶ واحد تولیدی 
و صنعتی فعال در چهار شهرک صنعتی این جزیره 
وجود دارند که ارزش تولیدات آنها در ۹ ماهه سال 

جاری به ۲۰ هزار میلیارد ریال رسیده است.  
به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل سازمان 
منطقه آزاد قشــم، مختار گرشاسبی در نشست 
اعضای کمیســیون ویژه جهش تولید مجلس با 
فعالان اقتصادی جزیره قشــم، اظهار داشت: این 
واحدهای تولیدی در مجموع برای ۶ هزار و ۲۰۰ 

نفر اشتغال ایجاد کرده اند.
وی ادامه داد: همچنین از آغاز فعالیت منطقه 
آزاد قشم تاکنون ۱۱ هزار ۱۰۹ شرکت حقیقی 

و حقوقی در این منطقه به ثبت رسیده است.
سرپرست معاونت اقتصادی و سرمایه گذاری 
سازمان منطقه آزاد قشــم افزود: حجم سرمایه 
گذاری اسمی در ۹ ماهه امسال این منطقه معادل 
۲۰۰ هزار میلیارد ریال می باشد که در این مدت 
معادل ۴۰ هزار میلیارد ریال آن تحقق یافته است.

به گفته گرشاســبی؛ در جزیره قشم ۶ مرکز 
پالایشگاهی، نفتی، گازی، پتروشیمی و بانکرینگ 
و چهــار مرکز تولید برق بــا ظرفیت تولید ۶۷۰ 

مگاوات برق مشغول فعالیت هستند.
وی در ادامه از فعالیت ۴۲ شــرکت در زمینه 
پرورش میگو، ماهی و محصولات کشــاورزی و 
دامپروری در جزیره قشم خبر داد که در مجموع 
برای هزار و ۸۵۰ نفر اشتغال در این حوزه ایجاد 

شده است.
سرپرست معاونت اقتصادی و سرمایه گذاری 
سازمان منطقه آزاد قشم با بیان اینکه تراز تجاری 
این منطقه در ۹ ماهه امسال مثبت ۵۸ میلیون 
دلار است، افزود: در این مدت ۱۰۸ میلیون دلار 
واردات به قشم صورت گرفته و معادل ۱۵۶ میلیون 
دلار صادرات به خارج از کشور، ۲۱۴ میلیون دلار 
صادرات به داخل کشور و ۱۶ میلیون دلار صادرات 
مجدد انجام شده است.جزیره زیبای قشم مشرف 
به تنگه هرمــز و مجرای ورودی به خلیج فارس 
و دریای عمان اســت.این جزیره که بزرگ ترین 
جزیره خلیج فارس اســت، به دلیل مجاورت با 
اقیانوس هند، وجود منابع نفت و گاز و واحدهای 
پتروشیمی و پالایشگاهی و تجهیزات فراساحلی و 
برخورداری از تسهیلات بندری برای کشتی های 
بزرگ )در رده پاناماکس( یکی از استراتژیک ترین 
جزایر ایران و خلیج فارس است که به دلیل خدمات 
سوخت رسانی به کشــتی های عبوری از آبراهه 
بین المللی و پارک های انرژی و زیست - فناوری 
آن شهرتی جهانی دارد.از سوی دیگر، ویژگی های 
طبیعی و تاریخی این جزیره، باعث شده قشم به 
یکی از مقاصد گردشگری اصلی در ایران تبدیل 
شــود.منطقه آزاد تجاری - صنعتی قشم، حدود 
۳۰۰ کیلومتر مربع از این جزیره را شامل می شود.

این منطقه به دلیل قرارگیری در نقطه ای کلیدی 
از کریدور ترانزیتی شــمال - جنوب، دسترسی 
به کریدور پروازهای بین المللی شــرق - غرب و 
تســهیلات بندری آن، که به نوعی مکمل بندر 

شهید رجایی است.

 افزایش ۸۵ درصدی تولید پتروشیمی ایلام در یک سال منتهی به آبان 1401
 مدیرعامل پتروشیمی ایلام گفت: افزایش تولید در یک سال منتهی به پایان آبان ۱۴۰۱ حدود ۸۵ درصد بوده است .

 ســید غلامحســین گرشاسبی امروز در حاشیه مراسم بهره برداری از نخستین و پیشرفته ترین پروژه تصفیه پساب شیمیایی کشور 
)ZLD( با اشاره به اینکه ۷ محصول اصلی و فرعی در این پتروشیمی تولید می شود، افزود: خوراک C۳+ را از پالایشگاه ایلام می گیریم.

گرشاسبی تأکید کرد: ۱۶۳ هزار تن تولید پلی اتیلن نسبت به ۳۰۰ هزار تن طراحی در سال جاری به ثبت رسیده است.
وی گفت: تولید بنزین پیرولیز ۴۱ هزار تن است.
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 حدود یک سال و نیم از آغاز فعالیت دولت سیزدهم 
می گذرد و دولتمردان بــا تاکید رئیس جمهور، تمام 
ظرفیت های موجود را در جهت توسعه اقتصادی کشور 
بکار گرفته اند و در استان مرکزی نیز مانند دیگر نقاط 
مختلف کشور خدمات ماندگاری از سوی دولت مردمی 

انجام شده است.
 دولت سیزدهم از آغاز فعالیت خود تاکنون توانسته 
با بهره گیری از ظرفیت های داخلی، بسیاری از مشکلات 
فــراروی جامعه را در بخش هــای مختلف اجتماعی، 
اقتصادی، سیاسی و فرهنگی برطرف سازد و به تایید 
کارشناسان، نمره ی قابل قبولی در این مدت کسب کند 
و با رویکردی انقلابی و کار جهادی کشــور را در مدار 

توسعه و پیشرفت قرار دهد.
دولت در زمینه های مختلــف عمرانی، اجتماعی، 
اقتصادی و فرهنگی با پیگیری سیاست های منطقی و 
کارشناسی شده، چالش های پرشماری را که به خصوص 
در حوزه اقتصادی مردم ایجاد شده بود، برطرف ساخت و 
برخلاف سیاه نمایی ها و تبلیغات منفی دشمنان و سنگ 
اندازی های جریان های مخالف توانست به وعده های خود 

جامه عمل بپوشاند.
اجرای اقتصاد مقاومتی مورد نظر رهبر معظم انقلاب 
از سوی دولت مورد توجه قرار گرفته است و برای این 
منظور سیاست هایی چون حمایت از فعالان اقتصادی 
به خصوص در حوزه دانش بنیان و شرکت های فناور، 
افزایش بهره وری، حذف ارز ترجیحی و اختصاص درآمد 
حاصل از آن به تولیدکنندگان داخلی و مصرف کننده 
نهایی، توجه به تولید کالاهای راهبردی )استراتژیک( و 
حفظ امنیت غذایی، اصلاح الگوی مصرف، اصلاح نظام 
بانکی، صرفه جویی در هزینه های جاری و غیرضروری، 
شفاف سازی و مبارزه با فساد مالی، تبدیل رشد منفی 

به رشد مثبت را در دستور کار دارد.
ایجاد و تقویت توان تولید ملی برای زمینه ســازی 
خــود اتکایی و کاهش وابســتگی، بزرگترین محور و 
پایه در اقتصاد کلان کشور محسوب می شود که تمام 
ظرفیت هــای موجود برای تحقق این مهم بکار گرفته 
شده است و در طول حدود ۱۵ ماه گذشته گام هایی در 
این راستا برداشته است.بر این اساس سفرهای استانی 
رئیس جمهور و هیات دولت به استان های مختلف کشور 
برنامه ریزی شد و اکنون که سفرهای استانی وارد دور 
دوم خود شده، پیگیری مصوبات سفرهای دورنخست و 

عملیاتی کردن مواردی که بر زمین مانده است، منشاء 
اثرات زیادی برای نقاط کم برخوردار و محروم کشــور 
خواهد بود و نیز نقش موثری در رفع مشکلات و بهبود 

اوضاع اقتصادی دارد.
دولت ســیزدهم در یک سال گذشته دست کم ۱۰ 
گام برداشته که ترسیم کننده بینش و سیاست اقتصادی 
در ســال های آینده اســت و باید دید که در ادامه چه 
دستاوردهایی برای مردم خواهد داشت؛ این دستاوردها 
را می توان در حوزه هایی چون بانکی، بودجه ای، مالیاتی، 
دیپلماسی، اقتصادی، کاهش فشار تحریم ها، اصلاح نظام 
یارانه ای و البته در حوزه هایی نظیر نفت و گاز، حمل ونقل 

و بهبود معیشت مردم رصد کرد.
اســتقرار ۲۱ صنعت مادر بالای ۵۰۰ پرسنل، ۴۶ 
شــهرک و ناحیه صنعتی، ۲ منطقــه ویژه اقتصادی 
و رتبه چهارم صنعتی کشــور شرایط خاصی را برای 
استان مرکزی رقم زده است و وجود خوشه های صنعتی 
نظیر آلومینیوم، قطعات خودرو، گل و گیاه و ســنگ، 
عایق رطوبتی، صنایع ریلی، نفت و گاز و پتروشیمی، 
پتانسیل و ظرفیت های استان مرکزی است که انگیزه 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی را برای سرمایه گذاری 

در استان بالا برده است.
نگاهی گذرا به سه هزار واحد صنعتی کوچک، متوسط 
و بزرگ استان مرکزی نشان می دهد که این استان چه 
جایگاه ویژه ای در کشور دارد و فعالیت بسیاری از این 
واحدهای تولیدی چقدر در تقویت تولید ناخالص ملی 
و تقویت بنیه اقتصادی مردم این استان تاثیرگذار است.

رونق اقتصادی همراه با حمایت همه جانبه از تولید 
به حدی در دولت ســیزدهم مورد توجه قرار دارد که 
مخلص الائمه استاندار مرکزی در آبان ماه سال گذشته 
در بدو ورود به استان و پس از جلسه معارفه در شرکت 
هپکــو اراک حضور یافت و از نزدیک با مشــکلات و 
چالش های این واحد مهم تولیدی آشنا شد.پیگیری های 
تیم اقتصادی استانداری مرکزی باعث شد که بارقه های 
امید در صنایع استان مرکزی ایجاد شود و بسیاری از 
این واحدها که در گذشــته با رکود مواجه بودند امروز 
شرایط به مراتب بهتری داشته باشند.معاون هماهنگی 
امور اقتصادی و توســعه منطقه ای استانداری مرکزی 
گفت: یکی از اقدامات استان صدور مجوزهای کسب و 
کار کشور از طریق درگاه ملی است که به استناد ماده 
هفت قانون اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون 

اساسی ایجاد شده و خوشبختانه در دولت سیزدهم و 
در استان روند شتابنده ای به خود گرفته است.

»حسن میرزاخانی«افزود: این درگاه ملی، در راستای 
تسهیل فضای کسب و کار با ایجاد بستر برخط، تحت 
نظارت هیات مقررات زدایی و بهبود محیط کسب و کار 
کشور برای نخستین بار ایجاد و تمام کسب و کارهای 
موجود کشــور، اطلاعات خود را اعم از شــرایط اخذ، 
مدارک مورد نیاز، مجوزها، استعلام های پیش نیاز، هزینه 
و زمان صدور مجوز به طور شفاف و قابل فهم به عموم 

مخاطبان خود ارایه می کنند.
وی با اشــاره به اینکه مطابق قانون این درگاه تنها 
مرجع رســمی اعلام شرایط صدور مجوزهای کسب و 
کار و معرفی مرجع قانونی همه صادرکنندگان در کشور 
محسوب می شود، گفت: تا اواسط آذرماه، شمار پنج هزار 
و ۲۲۰ درخواست صدور مجوز در استان مرکزی در این 
درگاه، ثبت شده که از این تعداد یک هزار و ۸۹۴ مورد 
مربوط به اراک، ۱۰۶ مجوز در آشتیان، ۳۱۵ مورد در 
تفرش، ۳۵۴ مجوز در خمین، ۳۴۳ مورد در خنداب، 
۲۴۵ مجوز در دلیجــان، ۳۲۳ مورد در زرندیه، ۷۵۱ 
مجوز در ســاوه، ۳۰۷ مورد در شازند، ۲۰۹ مجوز در 
فراهان، ۱۷۰ مورد در کمیجان و ۱۹۴ مورد نیز مربوط 
به محلات است.معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه 
منطقه ای استانداری مرکزی اظهار داشت: از مجموع 
پنج هزار و ۲۲۰ مجوز استان، یک هزار و ۳۸۰ مورد منجر 
به صدور مجوز شد و سایر موارد نیز یا انصراف متقاضی 
بوده و یا در انتظار استعلام، تایید و تکمیل مدارک است.

میرزاخانی ادامه داد: از مجموع درخواست ها تا پانزدهم 
آذرماه امســال، ۴۰ مورد شکایت در سامانه ثبت شده 
که به ســه مورد پاسخ داده شد و بقیه نیز جاری و در 
دست بررسی است که بیشتر آن مربوط به حوزه های 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، راه و شهرسازی، اداره کل 
صنعت، معدن و تجارت، دستگاه های تابع وزارت نفت، 
جهاد کشاورزی، نیرو، میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشــگری و ارتباطات و فناوری اطلاعات است که 

همکاران در حال رسیدگی به این شکایات هستند.
احیای واحدهای تولیدی بویژه صنایع بزرگ استان 
مرکزی مانند واگن پارس، هپکو، کمباین و ماشین سازی 
از جمله اقدامات مهم انجام شده در این قطب اقتصادی 
کشور به شمار می رود که نتایج این تلاش ها در آینده 

نزدیک برای همگان نمایان خواهد بود.

بارقه های امید برای توسعه اقتصادی قطب چهارم 
صنعت کشور
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 رئیس پژوهشــگاه پلیمر و پتروشــیمی در مورد 
بودجه بخش پژوهش گفت: باید برنامه مدونی برای 
پژوهش داشته باشیم و بدانیم کشور چطور می تواند 
تولید را با کمک پژوهش افزایش دهد. ابتدا نقشه راهی 

تدوین کنیم و بعد برای آن بودجه درنظر بگیریم.
 در حالــی که بــه ماه های پایانی ســال نزدیک 
می شویم، بحث تدوین بودجه سال آینده برای نهادهای 
مختلف مطرح اســت و رایزنی ها با سازمان برنامه و 
بودجه برای اعتبارات مناسب با ماموریت های نهادها 

شدت می یابد.
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری به عنوان متولی 
اصلی امر آموزش عالی در جدول بودجه سال جاری 
بودجه ای معادل ۳۸۱,۷۸۳,۰۱۷ میلیون ریال برای 
انجام برنامه های آموزشــی، پژوهشــی، توسعه ای و 

خدماتــی دارد. بر اســاس آمار موسســه پژوهش و 
برنامه ریــزی آموزش عالی در ســال ۱۳۹۹-۱۴۰۰ 
بیش از ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار دانشــجو در کشــور 
تحصیل می کنند که از این تعداد یک میلیون و ۸۴۷ 
هزار و ۱۶۴ نفر در دانشــگاه ها و موسســات آموزش 
عالی وابســته به این وزارت خانه و بقیه در واحدهای 
دانشگاه آزاد اسلامی مشغول به تحصیل هستند. هر 
چند آمار دانشــگاه آزاد از ســال ۹۶-۹۵ به موسسه 

ارائه نشده است.
افزون بــر این، پژوهشــگاه ها و مراکز تحقیقاتی 
مختلف و متعــددی نیز زیرمجموعــه وزارت علوم 
فعالیت می کنند که هر کدام نقش مهمی در پیشبرد 
تحقیقات در حوزه های تخصصی خود دارند و معمولا 
نتایج دستاوردهای آنها برای پیشبرد فعالیت  نهادها و 

وزارتخانه های مختلف عرضه می شود. موضوع بودجه 
و درآمدهای دانشــگاه ها، پژوهشــگاه ها و موسسات 
آموزش عالی در دو سطح برای بودجه سال ۱۴۰۲ و 
برنامه هفتم مطرح است و بار دیگر این سوال مطرح 
شــده اســت که آیا این نهادهای علمی، آموزشی و 
تحقیقاتی باید مستقل از بودجه دولتی اداره شوند یا 
به دولت وابسته باشند و اگر باشند، میزان وابستگی 

آنها چقدر است.
هشتمین جلسه مجمع پژوهشگاه های ملی کشور 
اخیرا با حضور نمایندگانی از سازمان برنامه و بودجه و 
با هدف رایزنی برای تامین بهتر بودجه پژوهشگاه های 
کشــور برگزار و مســائلی از جمله اســتقلال مالی 
پژوهشــگاه ها و افزایش درآمد اختصاصی آنها با این 

هدف مطرح شد.

آنطور که جواد 
اوجی، وزیر نفت به 
تازگی اعلام کرده 
مصرف گاز در بخش 
خانگی و تجاری 60 
میلیون مترمکعب 
در روز، معادل 2 فاز 
پارس جنوبی نسبت 
به پارسال افزایش 
یافته است، از همه 
مردم خواسته شده 
برای بهینه سازی 
مصرف تلاش کنند.

مونا هادی    -  با شــروع فصل سرد زنگ ناترازی تولید و مصرف گاز در کشور به صدا درآمد، موضوعی که در هفته های اخیر بارها با هشدار 
مسوولان همراه بوده، هشداری که اگر جدی گرفته نشود ممکن است چالش های متعددی را در آینده برای کشور رقم بزند. 

بودجه بخش پژوهش باید بر اساس برنامه ای 
مدون افزایش یابد

 سیستم های واحد نیتروژن و هوای 
پتروشیمی گچساران راه اندازی شد

 رئیس مجتمع پتروشــیمی گچســاران 
گفت: بــا همت متخصصیــن ایرانی، نبض 
کنترلــی تأمین هوای سیســتم ابزار دقیق 

پتروشیمی این شهرستان راه اندازی شد.
مسعود ســیاهپور شامگاه در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا افزود: پتروشیمی گچساران 
دارای ۲ واحد الفین و یوتیلیتی)سرویسهای 

جانبی( است.
وی ادامــه داد: واحد یوتیلیتی شــامل 
چهار بخش می باشــد که بــرای راه اندازی 
واحد الفین در مرحله نخســت باید تمامی 
بخش های یوتیلیتی راه اندازی و در سرویس 

باشند.
سیاهپور تصریح کرد: یکی از این بخش ها 
ASU به معنای واحد جداسازی هوا است که 
تأمین کننــده هوای ابزار دقیق، هوای پلنت 
و نیتروژن مجتمع اســت و این واحد را می 
توان نبض کنترلی کارخانه به جهت تأمین 

هوای سیستم ابزار دقیق تلقی کرد.
سیستم های واحد نیتروژن و هوای پترو 

شیمی گچساران راه اندازی شد
رئیس راه اندازی پتروشیمی گچساران در 
زمینه جداسازی هوا و تولید نیتروژن تصریح 
کرد: جداســازی هوا و تولید نیتروژن دارای 
فرآیند بسیار مهم و پیچیده ای است که در 
این فرآیند، هوا را به میزان ۹ بارفشرده کرده 
و سپس با استفاده از مکانیزم های مهندسی و 
روشهای ترمودینامیکی دمای آن را تا منفی 
۱۷۲ درجه سانتیگراد برای انجام جداسازی 

نیتروژن از هوا سرد می  کند.
ســیاهپور ابراز کرد: سالانه یک میلیون 
تــن اتیلن در این مجتمع تولید و به عنوان 
خوراک برای پنج پتروشیمی بزرگ در کشور 

ارسال می شود.
وی اظهــار کــرد: مجتمع پتروشــیمی 
این شهرســتان بیش از ۹۴درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد و تا سال آینده به بهره برداری 

خواهد رسید.
سیستم های واحد نیتروژن و هوای پترو 

شیمی گچساران راه اندازی شد
سیاهپور تصریح کرد: مجتمع پتروشیمی 
گچساران در زمینی به مساحت ۱۵۷ هکتار 

در حال ساخت است.
محصول مجتمع پتروشــیمی گچساران 
یک میلیــون تن اتیلن و نیــز ۸۴ هزار تن 
+C۳)برش پروپان و ســنگین تر( در ســال 

خواهد بود.
ساخت مجتمع پتروشیمی گچساران به 
گفته کارشناسان اقتصادی نقش مهمی در 
توســعه اقتصادی شهرستان گچساران ایفا 

خواهد کرد.
شهرستان ۱۵۶ هزار نفری گچساران در 

جنوب کهگیلویه و بویراحمد قرار دارد.

  صادرات کالا از گمرک مهاباد سه برابر شد
رییس گمرک مهاباد گفت: تا پایان آذر ماه امسال ۱۰ میلیون و ۲۳۴ هزار دلار انواع کالا صادراتی از گمرک این شهرستان 

صادر شده که در مقایسه با پارسال سه برابر افزایش یافته است.
احمد احمدی افزود: این میزان صادرات نسبت به مدت مشابه سال گذشته از لحاظ تعداد اظهارنامه که در قالب ۱۶۴ اظهارنامه 
صورت گرفته حدود ۲ برابر رشد داشته است.وی اضافه کرد: یکی از دلایل عمده افزایش کالاهای صادراتی از گمرک مهاباد، 
صادرات محصولات مجتمع پتروشــیمی از گمرک این شهرستان بوده حال آنکه در سال های گذشته محصولات پتروشیمی 

مهاباد از طریق سایر گمرکات از جمله ارومیه صادر می شد.

 مدیر عامل پالایشگاه آبادان گفت: هفت هزار میلیارد ریال اعتبار در راستای 
عمل به مسئولیت های اجتماعی برای جامعه پیرامونی به عنوان حق آلایندگی، 
حق ثبت منطقه آزاد و کمک های عمرانی به شهرستان های آبادان، خرمشهر 

اختصاص یافت.
به گزارش از روابط عمومی پالایشــگاه آبادان حکیم قیم شنبه با تاکید بر 
اهمیت عمل به مسئولیت های اجتماعی افزود: امسال ۲ هزار و ۴۰۰ میلیارد 

هفت هزار میلیارد 
ریال از سوی 
پالایشگاه آبادان 
 در قالب 
 مسئولیت اجتماعی
 اختصاص یافت
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  10 تانکر سوخت برای جبران افت فشار گاز در اسفراین مستقر شد
مدیر روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه خراسان شمالی با بیان اینکه برودت هوا احتمال قطعی گاز 

در اسفراین را می دهد گفت: ۱۰ تانکر نفت سفید برای تامین سوخت بخش خانگی در این شهرستان مستقر شد.
علی اصغر برومند گفت: هر یک از این تانکرها حاوی ۲ هزار لیتر نفت سفید است تا در صورت قطعی گاز در این شهرستان 

سوخت مورد نیاز مردم را تامین کنند.
وی تصریح کرد: در این راستا چهار مرکز تامین و تهیه سوخت در اسفراین جانمایی شده است و در صورت نیاز نفت سفید 

را توزیع خواهند کرد.

پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی ایران سال ۱۳۶۵ با 
عنوان مرکز تحقیقات و توسعه علوم و تکنولوژی پلیمر 
آغاز به کار کرد و بعدها نام آن به پژوهشــگاه پلیمر و 
پتروشیمی ایران تغییر یافت. این پژوهشگاه با هدف 
توسعه علوم و فناوری مواد پلیمری و پتروشیمیایی، 
تربیت نیروی انســانی متخصص و پژوهشگر، تقویت 
ارتباط با صنعت و دانشگاه، رفع نیازهای کشور در این 
رشــته فنی و مشارکت در تولید جهانی علم تاسیس 
شده اســت. هم اکنون این پژوهشگاه با زیربنای ۵۵ 
هــزار مترمربع در زمینی به مســاحت ۱۷ هکتار در 
شهرک علم و فناوری پژوهش در کیلومتر ۱۵ اتوبان 

تهران-کرج واقع است.
این پژوهشــگاه با داشــتن چهار پژوهشکده علوم 
پلیمر، فرآیند پلیمرها، مهندســی و پتروشیمی، ۱۱ 
کارگاه و ۲۲ آزمایشگاه تخصصی، مرکز رشد فناوری 
پلیمر، مرکز نوآوری و تجاری ســازی، مرکز رایانه و 
کتابخانه تخصصی پلیمر در ایران، مرجع بســیاری از 
تحقیقات در زمینه پلیمر و پتروشیمی است که به دلیل 
اهمیت صنعت پتروشیمی در ایران و ذخایر غنی نفت 

و گاز جایگاه خاصی نیز دارد.
رئیس پژوهشــگاه پلیمر و پتروشــیمی ایران در 
گفت وگو با خبرنگار گروه علم و آموزش ایرنا در مورد 
بودجه سال آینده پژوهشگاه ها اظهار داشت: با توجه 
به تورم موجود در کشــور که بر اســاس آمار رسمی 
حدود ۴۰ درصد اســت، اگر بخواهیم پژوهشــگاه ها 
بــه فعالیت معمولی خود ادامــه دهند باید این تورم 
در بودجه پژوهشــگاه ها لحاظ شود در حالی که سال 

گذشته این امر رخ نداد.
مهدی نکومنش ادامه داد: متوسط افزایش بودجه 
پژوهشــگاه ها در سال جاری ۸.۲ درصد بود در حالی 
که بودجه دانشگاه ها حدودا بیش از ۳۰ درصد افزایش 
یافت که به دلیل حضوری شدن کلاس ها بعد از حدود 

۲ سال مورد نیاز آنها بوده است.
شــرایط را نمی توانیــم ندیــده بگیریــم بایــد 
واقعیت هــا را در نظــر بگیریم و بهتریــن کار را در 
 شــرایط موجود انجام دهیم. بودجــه محدود را باید

 صرف امور مولد و زایشی بکنیم؛ نه اینکه هزینه کنیم 
و پایان یابد.

نکومنش با اشاره به بودجه بخش پژوهش در قانون 
برنامه توســعه ششم که باید به چهار درصد از تولید 
ناخالص داخلی می رسید و بودجه این بخش در قانون 
بودجه سال ۱۴۰۱ گفت: مقام معظم رهبری بارها در 
دیدارها با مسئولان بر بودجه این بخش تاکید کرده اند؛ 

ولی هیــچ دولتی این امر را محقق نکرده و البته این 
سوال بسیار بزرگی است.

رئیس پژوهشــگاه پلیمر و پتروشیمی گفت: نباید 
بودجه بخش پژوهش را به شــکل احساسی افزایش 
دهیم، قبل از آن باید برنامه مدون برای پژوهش داشته 
باشیم و بدانیم کشور چطور می تواند تولید را با کمک 
پژوهش افزایش دهد. باید نقشه راهی داشته باشیم و 

بعد برای آن بودجه درنظربگیریم.

 اگر بودجه پژوهشگاه را هم دوبرابر کنند، 
خروجی ما دوبرابر نخواهد شد

وی تصریح کرد: تولید از راه پژوهش به زیرساخت و 
برنامه ریزی نیاز دارد و اگر اکنون بودجه پژوهشگاه را 
دوبرابر کنند، خروجی ما به  سرعت دوبرابر نخواهد شد.

نکومنش در مورد جلســات مجمع پژوهشگاه ها با 
مدیران ســازمان برنامه و بودجه برای تدوین بودجه 
پژوهشگاه ها نیز خاطرنشان کرد: این جلسات بیشتر 
به چانه زنی می گذرد و نه برنامه ریزی یا کار عمیق. 
کار عمیق این اســت که بررسی کنیم و بدانیم کشور 
در بخش های مختلف باید چه سیاســت هایی را در 
پــی بگیرد و به دنبال آن موسســات مربوطه را با در 
اختیار گذاشــتن بودجه مورد نیاز، مامور به انجام آن 

سیاست ها کنیم.
استاد پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی ایران با اشاره 
به تحریم ها علیه کشور ادامه داد: هیچ فرد یا نهادی به 
پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی ایران به عنوان بزرگترین 
موسسه پلیمری کشور اعلام نکرده است که باید در چه 
زمینه ای فعالیت کند. به عنوان مثال؛ اگرچه به طور 
کلی برنامه توسعه پتروشیمی به لحاظ ارزش افزوده 
)به  دلیل ناتوانی کشور در دسترسی به دانش فنی مواد 
دلخواه( تامین کننده نیازهای ضروری نبوده است، اما 
همین امر باعث شده است که برنامه اجراشده و حتی 
در دست اجرا به لحاظ ارزش افزوده به نفع کشور نباشد.

وی با اشــاره به اهمیت زنجیــره ارزش در بخش 
محصولات پلیمری کشور به عنوان نمونه افزود: متوسط 
فروش محصولات پتروشیمیایی ایران سال گذشته ۵۶ 
سنت در کیلو بوده است؛ در حالی که برای محصولات 
پتروشــیمی سابیک عربســتان حدود یک دلار، کره 
جنوبی حدود دو دلار و برای محصولات پتروشیمیایی 

آلمان بالای چهار دلار بوده است.
این آمار حاکی از نبود برنامه ریزی حســاب شده 
برای توسعه پتروشیمی در ایران دارد؛ البته همانطور 
که اشــاره شد مدیران وقت به دلیل نبود توان داخلی 

در ارائه دانش های فنی مورد نیاز شاید انتخاب دیگری 
نداشته اند اما ادامه این مسیر به هیچ وجه نمی تواند 
توجیه داشته باشد و قطعا باید بر اساس توان داخلی 

به توسعه علمی پتروشیمی بپردازیم.

 پژوهشگاه ها ماموریت مشخص ندارند
مدیر مســئول دوفصلنامه پلی اولفین ها ادامه داد: 
با وجود این، هیچگاه در مجموع از پژوهشــگاه برنامه 
ای نخواسته اند؛ اگر چه ما هم برنامه ای نداشتیم ولی 
خوشبختانه در سال های اخیر با وقوف به این حقایق، 
برنامه ریــزی مدونی را برای هماهنگی در توســعه 
پتروشیمی در دست اقدام داریم که امیدواریم صنعت 

هم واکنش درستی به آن بدهد.
وی در پاسخ به این سوال که اعضای هیات علمی 
متخصص در این رشــته  ها چطور نمی  توانند در این 
زمینه نظر بدهند، گفت: عضو هیات علمی بر اســاس 
آئین نامه های موجود وظایف تعیین شــده ای برای 
خود دارد و به راحتی می تواند خود را مسئول کمک به 
برنامه ریزی و ارائه مشاوره نداند. خیلی از این دوستان 
برنامه مشــخصی برای ارتقاء دارند که لزوما در جهت 

انجام وظایف اجتماعی پژوهشگاه نیست.
نکومنش تاکید کرد: تناقض ها خیلی زیاد اســت؛ 
به  عبارت دیگر عضو هیات علمی شاید کاری که می 
کند در جهت وظایف پژوهشگاه در قبال اجتماع نباشد؛ 
ولی بر اساس آئین نامه های موجود، کار او هم درست 
است. رئیس پژوهشگاه هم به عنوان فرمانده نیروهایی 

دارد که در اختیار خودشان است.
اینها مسائلی است که موجب ضرر کلی می شود. 
از یک طرف به پژوهشــگاه ها به طور کلی نگفته ایم 
چه ماموریتی دارند و چه باید بکنند و همه پژوهشگاه 
ها از نداشــتن ماموریت مشخص ناراضی هستند. از 
آن طرف نهادهای مسئول بودجه، اعلام نمی کنند از 
پژوهشگاه ها چه می خواهند و همه این ها، تضادهایی 

است که باید حل شود.
نکومنش تاکید کرد: با همه این احوالات، پژوهشگاه 
پلیمر با شناخت عمیق این مسائل و در اختیار داشتن 
نیروهای علمی کارآمد و توان تجهیزاتی مناسب، آماده 
است با محوریت حرکتی دانشی و با برنامه ای حساب 
شده که تولیدات پتروشیمیایی را از وضعیت فعلی به 
ســمت موقعیت قابل قبول تغییر دهد، با کمک همه 
نیروهای علمی پلیمری کشــور و مشروط به تصویب 
برنامه ای روشــن برای توســعه صنعت پتروشیمی 

کمک کند.

 ماجرای تصمیمی که مانع قطع پای 
یک کارگر شد

مدیرعامل شــرکت پتروشیمی مارون در 
بندر ماهشهر با دستور به موقع برای انتقال 
به بیمارستانی در تهران،  مانع قطع پای یک 

کارگر شد.
اوایل هفته جاری یکی از کارگران شرکت 
پتروشــیمی مارون در بندر ماهشــهر دچار 
سانحه ای می شود و از نواحی مهره کمر، پا و 

عروق آسیب می بیند.
این کارگر بلافاصله به بیمارستانی در شهر 
ماهشــهر منتقل می شود اما به دلیل کافی 
نبودن امکانات این بیمارستان، کارگر آسیب 
دیده به بیمارستان گلستان اهواز و سپس به 
بیمارستان آپادانا در همین شهر منتقل می 
شود که پزشــکان حاضر در این بیمارستان 
برای کنترل هرچه ســریع تــر خون ریزی 

تصمیم به قطع پای این کارگر می گیرند.
در ایــن میان »امیــر امرایی« مدیرعامل 
پتروشــیمی مارون از این حادثه خبردار می 
شود و برای انجام این عمل جراحی با پزشکان 
بیمارستان های پایتخت مشورت می کند و 
متوجه می شود در صورت انتقال سریع بیمار 
به بیمارســتانی مجهز در تهران می تواند از 

قطع پا جلوگیری کند.
امرایی با اجاره یک هواپیمای اختصاصی 
با حضور یک تیم پزشــکی متخصص کارگر 
آســیب دیده را به پایتخت اعــزام و پس از 
هماهنگی با فرودگاه، بیمار را بدون فوت وقت 
به بیمارستان گاندی تهران منتقل می کند 
تا بلافاصله تحت عمل جراحی قرار بگیرد و 

آینده یک کارگر را نجات دهد.
طی روزهای گذشته کارگر آسیب دیده، 
تحــت مراقبت های پزشــکی لازم از جمله 
عمل جراحــی و رســیدگی های لازم برای 
آسیب های عروقی و شکستی های استخوان 
قرار گرفته است و این روند برای هفته آینده 

نیز ادامه دارد.
تمــام هزینه های لازم برای نقل و انتقال 
و درمــان به دســتور مدیرعامل شــرکت 
پتروشیمی مارون توســط شرکت پرداخت 
شــده اســت، در صورتی که ایــن کارگر از 
 نیروهای پیمانکاری بوده و مسئولیتی متوجه

 مدیریت نبوده است.
امیر امرایی با مسئولیت پذیری از آسیبی 
کــه زندگی یک کارگــر را رو به نابودی می 
کشاند، نجات دهد و این اقدام انسانیت یک 
مدیر دلسوز را نشان می دهد زیرا در صورت 
تعلل و بی توجهی، قطع پای کارگر شــغل 
و درآمدش را از بیــن می برد، در حالی که 
حتی بیمه ای برای دریافت خدمات و حقوق 

از کارافتادگی نداشت.
این مســئولیت پذیری می تواند سرلوحه 
خوبی برای مدیران کشــور باشد تا دلسوزانه 
از منابع انسانی خود حمایت کنند و آنها را زیر 

پوشش خدمات شرکت قرار دهند.

ریال حق آلایندگی به شهرهای آبادان، خرمشهر و مینوشهر همچنین ۲هزار و 
۶۰۰ میلیارد ریال به عنوان یک درصد حق ثبت منطقه آزاد از سوی پالایشگاه 

آبادان پرداخت شد.
وی افزود: برای اجرای طرح های عمرانی در سطح شهرستان آبادان ۲هزار 
میلیارد ریال در قالب بودجه مسئولیت های اجتماعی اختصاص یافته است.

مدیر عامل پالایشــگاه آبادان به مشارکت در امدادرسانی حادثه متروپل، 
احداث پارک و احیای مراکز تفریحی و گردشگری همچون بهسازی اسکه ۳ 
تا ۷ و برداشتن خاکریزهای موزه دفاع مقدس آبادان اشاره کرد و اظهار داشت: 
در راستای ساماندهی کانال های روباز در آبادان نیز کانال روباز خیابان شهید 
کارکوب زاده )کنار پلیت( لایروبی شد که اجرای این طرح باعث رفع مشکل 

آبگرفتگی در این منطقه شده است.
قیم افزود: همچنین نهرها، کانال ایستگاه۸ تا مسجد مهدی موعود)عج( ، 
کانال روباز میدان الفی تا هتل کاروانسرا نیز لایروبی شد و برنامه ریزی شده تا 
از ماه آینده تا پایان سال بهسازی کانال کارکوب زاده در قالب طرح مشترک 

با شهرداری آبادان انجام شود.
وی از مشارکت در تجهیز و نوسازی مدارس و تامین روشنایی معابر مناطق 
محروم، احیای ۱۹ قطعه زمین ورزشی فوتبال، گلف، والیبال ساحلی و احداث 
سوله ورزشی چندمنظوره تا پایان امسال همچنین فراهم ساختن امکان استفاده 
عموم از بنزین یورو چهار در آبادان را دیگر اقدامات این شرکت نفتی در قالب 

نقش آفرینی در عمل به مسئولیت های اجتماعی برشمرد.
مدیــر عامل پالایشــگاه آبادان به برگزاری چندیــن مورد کمک در قالب 
توزیع بسته های معیشتی در مناطق محروم و بیش از ۲۶ جشنواره فرهنگی 

در شهرستان آبادان در راستای عمل به مسئولیت اجتماعی نیز اشاره کرد.
وزارت نفت با هدف ارائه تصویری مناسب از صنعت نفت در افکار عمومی، 
ایجاد فضای لازم برای افزایش اعتماد اجتماعی، بهبود روابط با جوامع محلی 
و تسهیل شرایط کاری صنعت نفت دراین جوامع در راستای عمل به مسئولیت 
اجتماعی نظام نامه ای طراحی کرده که برای اجرای آن آیین نامه ای در مرداد 

ماه ۱۳۹۹ تنظیم شد.
پالایشگاه آبادان نیز به عنوان یک شرکت تابعه به دلیل قرار گرفتن در مرکز 
شهر ملزم به رعایت مسئولیت های اجتماعی در چهار حوزه زیست محیطی، 
سرمایه انسانی، خیرخواهانه و اخلاقی است که بودجه در نظر گرفته شده به 

این منظور در دولت سیزدهم افزایش یافته است.
روزانه ۴۰۰ هزار بشــکه نفت خام سنگین در پالایشگاه آبادان به فرآورده 

های نفتی تبدیل می شود.
پالایشــگاه نفت آبادان یکی از بزرگترین پالایشــگاه های ایران اســت که 
فرآورده های همچون گاز مایع، بنزین موتور، نفت ســفید، نفت گاز، سوخت 
جت، نفت کوره، انواع روغن موتور پایه، انواع قیر، انواع حلال  های نفتی، گوگرد 

و نفتای )خوراک آروماتیک پتروشیمی بندرامام( تولید می کند.
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شاهپور علائی مقدم در نشست تخصصی بررسی 
عملکرد آفاتکش ها بروی محصولات کشاورزی در 
محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران افزود: 
اکنون نســخه نویســی الکترونیکی در استان های 
اصفهان، فارس و قزوین به صورت پایلوت آغاز شده 
که این اقدام از نســخه های غیر علمی جلوگیری 
می کند و مانع از گرانفروشــی و ورود سم تقلبی در 

بازار خواهد شد.
سرپرست معاونت برنامه ریزی اقتصادی وزارت 
جهاد کشاورزی با بیان اینکه آفتکش ها کالا نیستند 
بلکه تکنولوژی در حال تغییر هستند، اظهار داشت: 
متخصصان باید به طور مستمر بر روی آفت کش ها کار 
کنند تا سلامت محصولات کشاورزی تضمین شود.

وی با تاکید بر اینکه از تولید آفتکش در کشــور 
حمایت می کنیم، تصریح کرد: همچنین حمایت خود 
را از واردات نیز داریم و البته معتقدیم باید صادرات 
هم داشته باشیم زیرا نگاه ما فقط به یک بخش نیست 

بلکه همه بخش ها باید در کنار هم باشد.
سرپرست معاونت برنامه ریزی اقتصادی وزارت 
جهاد کشاورزی به کیفیت سموم داخل کشور اشاره 
کرد و گفت: نمی گوییم سم تقلبی در کشور نداریم، 
در همه کالاها جنس تقلبی وجود دارد اما باید نظارت 
بیشتری بر بازار آفتکش ها داشته باشیم.علائی مقدم 
با تاکید بر اینکه ۷۰ درصد اثرگذاری آفتکش به نحوه 
مصرف آن باز می گردد، افزود: برخی کشاورزان ما 
بلد نیستند از آفتکش ها استفاده کنند، بنابراین باید 
برای کشاورزان کلاس های آموزشی گذاشته شود 
زیــرا گاهی آنقدر عدم انطباق آفتکش ها تکرار می 
شــود که آن آفت کش کارایی خود را از دست می 
دهد که این نشــان از نا آگاهی برخی بهره برداران 
دارد.سرپرست معاونت برنامه ریزی اقتصادی وزارت 
جهاد کشاورزی تصریح کرد: بسته های آموزشی و 
ترویجی باید به زبان کشاورزان تهیه و در اختیار آنها 
قرار گیرد، انجمن تولید کنندگان سم می تواند این 

بسته های آموزشی را تهیه کند.

 لزوم ایجاد پژوهشکده استانداردسازی 
آفتکش ها

وی افزود: انجمن تولیدکنندگان می تواند با ایجاد 

پژوهشــکده  ای، با بررسی و راستی آزمایی آفتکش 
های تولیدداخل، از اســتاندارد بودن آنها مطمئن 
شــود. وی با تاکید براینکه از هر فعالیتی در زمینه 
بهبود آفتکش ها حمایت خواهیم کرد گفت: تولید 
کنندگان همچنین می توانند تولید فراســرزمینی 
داشته باشند. علائی مقدم گفت: به جای اینکه سم 
به کشاورزان بدهیم بهتر است خدمات سمپاشی به 
آنها ارایه دهیم و از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 

نیز بهره مند شویم.

 بکارگیــری دهکده علــم و فناوری 
کشاورزی موجب ارتقای دانش تولیدکنندگان 

داخلی می شود
رییس ســازمان تحقیقــات آمــوزش و ترویج 
کشاورزی گفت: وجود ۴۰۰ شرکت تولید کننده در 
بخش آفت کش ها حاکی از ظرفیتی اســت که در 

حوزه تولید وجود دارد.
»مجتبی خیام نکویی« افزود: ۴۳ سال از انقلاب 
می گذرد و تولیــدات ما در این مدت ۱۰۰ میلیون 
تن افزایش یافته است؛ به طوری که در حال حاضر 
۱۲۵ میلیون تن تولید محصولات کشاورزی داریم و 
این عدد قابل توجهی است.وی تصریح کرد: با ضریب 
۸۰ درصد خودکفایی در تولید غذا، سالانه بین ۱۰ تا 
۱۵ میلیارد دلار ارز برای کشور صرفه جویی می شود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه جایگاه 
تولیدکنندگان ســم در بخش امنیت غذایی روشن 
است، گفت: سیاســت های کلان دولت حمایت از 

توانمندی و ظرفیت های داخل کشور است.
وی اظهارداشت: هدف ما حمایت از تولید محصول 
سالم و به حداقل رساندن مخاطرات ناشی از استفاده 
از سموم و حرکت به سمت سموم کم خطر است، زیرا 

قابلیت حذف سم به طور کلی وجود ندارد.
خیام نکویی افزود: نخستین برنج بدون استفاده 
از آفتکش را رونمایی کردیم و قرار اســت دانش آن 
را به بخش  خصوصی انتقال دهیم.وی گفت: با اینکه 
کاهش عملکرد نداشتیم اما این روش محدود است 
و هزینه را ۱۰ تا ۲۰ درصد افزایش می دهد.رییس 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی گفت: 
امروزه فناوری هــای جدید به طور دائم متولد می 

شوند، این فناوری ها ویژگی هایی دارند که از جمله 
می توان به ارزان ســازی تولید و در کنار آن افزایش 
اثربخشی و کاهش مخاطرات اشاره کرد.وی بر این 
باور است که اگر همه این اتفاقات بیفتد دیگر نگرانی 
برای بازار وجود نخواهد داشت.به گفته خیام نکویی، 
یکی از مشــکلات ما در بخش تولید کنندگان این 
است که کمتر بر روی منافع گروهی اجماع می شود.

وی افزود: ظرفیت های همه شرکت توانمند می 
تواند تبدیل به یک برند منطقه ای و بین المللی شود. 
همچنیــن باید الزمات حضور قدرتمند در بازارهای 
بین المللی بررسی شود.معاون وزیر جهاد کشاورزی 
اظهارداشت: در ابتدای امسال پارک ملی کشاورزی 
و منابع طبیعی افتتاح شد.وی افزود: همچنین هفت 
دهکده فناوری و نوآوری نیز تاکنون تاسیس شده و 
سه دهکده دیگر نیز تا پایان سال تاسیس می شود.

خیام نکویی اظهارداشت: آمادگی داریم حمایت 
های لازم را از این بخش داشــته باشیم که بخش 
خصوصــی دهکده های تخصصی فناوری و نوآوری 
تاسیس کند.وی گفت: این دهکده ها یک ظرفیت 
کــم نظیر برای ارتقای حوزه دانش تولید کنندگان 
و وارد کنندگان خواهد بود، زیرا معتقدیم اســتمرار 
حضور تولیدکنندگان در منطقه استفاده از دانش ها 

و فناوری روز است.

 افزایش تولید کیفی آفتکش های داخلی 
نیازمند حمایت دولت

رییس انجمــن صنفی تولیدکنندگان ســموم 
کشاورزی گفت: افزایش تولید کیفی و سالم سموم 
نیازمند حمایت های دولتی اســت زیــرا باید این 

تولیدات با آفتکش های وارداتی قابل رقابت باشند.
»مسعود گیل آبادی« افزود: بخشی از سمومی که 
کارایی لازم را ندارند، سموم تقلبی هستند که باید 
با وجود این سموم در بازار مبارزه کرد.رییس انجمن 
تولیدکنندگان سموم با اشاره به اینکه تولیدکنندگان 
داخلی در بحث تعرفه گذاری واردات سموم تکنیکال 
و ســموم آماده مصرف دچار مشکل جدی هستند، 
اظهارداشت: اکنون تولیدکنندگان داخلی با تعرفه  
های نابرابر واردات تکنیکال و ســموم آماده مصرف 

روبرو هستند.

هدف ما حمایت از 
تولید محصول سالم 
و به حداقل رساندن 
مخاطرات ناشی از 
استفاده از سموم 
و حرکت به سمت 
سموم کم خطر 
است، زیرا قابلیت 
حذف سم به طور 
کلی وجود ندارد.

علیرضا حیدری    -   سرپرست معاونت برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی گفت: نسخه نویسی الکترونیکی مانع از گرانفروشی 
و ارائه سم تقلبی خواهد شد.

نسخه نویسی الکترونیکی مانع از فروش سم تقلبی و گران 

  تولید گاز در تنگ بیجار به 11 میلیون مترمکعب افزایش می یابد
 استاندار ایلام از برنامه ریزی برای افزایش تولید گاز از میدان تنگ بیجار به روزانه ۱۱ میلیون مترمکعب خبر داد.حسن 
بهرام نیا  با در بازدید از شرکت بهره برداری نفت و گاز تنگ بیجار غرب اظهار داشت: روزانه ۶.۴ میلیون مترمکعب گاز در این 
مجموعه تولید و با بهره برداری از فاز دوم این مجموعه تولید گاز روزانه به ۱۱ میلیون متر مکعب می رسد.وی خواستار تسریع 
در عملیات فاز دوم مجموعه نفت و گاز تنگ بیجار شد و افزود: در صورت بهره برداری از فاز دوم تنگ بیجار از یک سو شاهد 
اشتغالزایی بالا در این مجموعه و از سوی دیگر خوراک پالایشگاه و پتروشیمی تامین شود.استاندار ایلام تاکید کرد: به اهتمام 

افراد و نیروی های تلاشگر و با انگیزه در آینده نزدیک شاهد بهره برداری از فاز دوم این مجموعه هستیم.

 افزایش ۳00 هزار تنی تولید پی وی سی 
در کشور

مدیرعامل پتروشیمی اروند با اشاره به اینکه 
با اجرای طرح های پایین دســتی در پتروشیمی 
اروند ظرفیت تولید پی وی سی در کشور از ۷۰۰ 
هزار تن به یک میلیون تن افزایش پیدا می کند، 
گفت: چقدر صنایع پایین دستی توسعه پیدا کند، 
اشتغال افزایش پیدا خواهد کرد و امنیت اقتصادی 

بیشتر خواهد شد.
محمدرضا کریمی امروز در نشســتی خبری 
با بیان اینکه پتروشیمی اروند در بخش پی وی 
۴۵ درصد بازار را دارد و ۵۵ درصد باقیمانده نیز 
خوراک آن توسط پتروشیمی اروند تامین می شود، 
افزود: پتروشیمی اروند تامین کننده خوراک و یا 

خود پی وی سی کشور است.
وی ادامــه داد: اعضــای ۱۰ انجمن در بحث 

پی وی سی مجموعه پتروشیمی اروند هستند.
کریمی با بیان اینکه در ۹ماهه امســال تولید 
پتروشــیمی اروند ۱۲ درصد رشد داشته، گفت: 
امیدواریم تا پایان سال این رقم را افزایش دهیم 

و حفظ کنیم.
وی تاکید کرد: هر چقدر صنایع پایین دستی 
تولید کنند و صادرات داشته باشند به نفع کشور 
اســت؛ زیرا نگاه به داخل و جلوگیری از فروش 

محصولات خام و نیمه خام دارند.
مدیرعامل پتروشــیمی اروند افزود: افزایش 
فروش محصولات به داخــل اتفاق افتاده که به 

معنای تکمیل زنجیره ارزش است.
وی بــا بیان اینکه تولیدکنندگان داخلی بازار 
منطقه را به دست آورده اند و چرم مصنوعی ایران 
صادر می شود، گفت: هرچقدر صنایع پایین دستی 
توسعه پیدا کند، اشتغال افزایش پیدا خواهد کرد 

و امنیت اقتصادی بیشتر خواهد شد.
کریمی افزود: انجمن پلیمر با فروش اعتباری 
محصولات مخالف اســت و این روش فروش به 

همین دلیل انجام نمی شود.
وی ادامه داد: اکثر مشــتریان به دنبال ثبات 
قیمت هستند؛ اما نمی توانیم ثبات قیمت داشته 
باشیم؛ زیرا خوراک اصلی ما اتیلن است و قیمت 
جهانی آن از ۵۰۰ دلار تا ۱۲۰۰ دلار در نوســان 

است.
کریمی تاکید کرد: توسعه صنایع پایین دستی 
در دستور کار ما قرار دارد و از ابتدای سال آینده 
کار اجرایی آن آغاز می شود و ظرفیت پی وی سی 
کشــور از ۷۰۰ هزار تن به یک میلیون تن تا ۴ 

سال آینده افزایش پیدا خواهد کرد.
وی با بیان اینکه ۸۵ درصد مواد شــیمیایی و 
کاتالیســت ما داخلی است، گفت: سانتریفیوژی 
که در واحد پی وی ســی فعال است نیز ساخت 
داخل است.مدیرعامل پتروشیمی اروند افزود: این 

پتروشیمی در زمستان قطعی گاز نداشته است.
وی با اشاره به اینکه ۹۵ درصد از سود کاستیک 
کشــور در پتروشیمی اروند تولید می شود، ادامه 
داد: باتوجه به منحصر بــه فرد بودن محصولات 
پتروشــیمی اروند، قطع گاز در این واحد اتفاق 

نمی افتد.
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 صعود 41 هزار واحدی شاخص بورس
بازار سرمایه هفته جدید را سبزپوش آغاز کرد و شاخص کل بورس توانست بیش از ۴۱ هزار واحد افزایش یابد.

 شاخص کل بورس امروز با ۴۱ هزار و ۸۰۲ واحد افزایش تا رقم یک میلیون و ۵۳۸ هزار واحد افزایش یافت. شاخص کل با 
معیارهم وزن نیز ۱۰ هزار و ۵۵۲ واحد صعود کرد و به رقم ۴۵۶ هزار و ۲۷۴ واحد رسید.

در این بازار ۵۵۳ هزار معامله به ارزش ۶۸ هزار و ۹۱۰ میلیارد ریال انجام شد.
فولاد مبارکه اصفهان، صنایع پتروشیمی خلیج فارس، ملی صنایع مس ایران، پالایش نفت اصفهان، پالایش نفت بندرعباس، 

سرمایه گذاری تامین اجتماعی و پالایش نفت تهران نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.

 گام های پرشــتاب بــرای تکمیل 
کارخانه پتروشیمی گچساران

کارخانه پتروشیمی گچساران که در زمان 
حاضر حدود ۹۴درصد پیشرفت فیزیکی دارد 
این روزها با بهره برداری از بخش های مختلف، 
گام های نهایی برای بهره برداری از آن برداشته 

می شود.
در حالی که کارشناســان تاکید می کنند 
ســرعت مطلوب احداث کارخانه پتروشیمی 
گچساران به عنوان یکی از بزرگترین واحدهای 
تولیدی اســتان کهگیلویه و بویراحمد مزایای 
زیادی برای توسعه اقتصادی این استان کمتر 
توسعه یافته دارد این روزها به همت مسئولان 
دولت سیزدهم و با استفاده از ظرفیت متخصصان 
داخلی گام های پایانی را برای تکمیل طی می 
کند تا به تدریج راه تحقق رویای دیرینه جوانان 
گچسارانی برای اشتغال در صنعت هموار شود.

این کارخانه کــه عملیات اجرایی آن بیش 
از یک دهه پیش در زمینی به مســاحت ۱۵۷ 
هکتار آغاز شده پاییز امسال تاکنون شاهد بهره 
برداری از بخش های مختلفی بوده و پیشرفت 

فیزیکی مطلوب دارد.
از آنجا که صنعت پتروشیمی یکی از ارکان 
اصلی زنجیره تولیــد در صنعت نفت و موتور 
محرک توسعه اقتصادی و اجتماعی هر منطقه 
ای به شــمار می آید و نقش بسزایی در تولید 
ناخالص ملی دارد مسوولان کارخانه پتروشیمی 
گچســاران قصد دارند تا با افتتــاح این واحد 
تولیدی در بهار ســال ۱۴۰۲افزون بر کاهش 
خام فروشی به ایجاد ارزش افزوده، ثروت آفرینی 
و اشتغال زایی در کهگیلویه و بویراحمد کمک 
کنند.صنایع پتروشیمی در واقع بخشی از صنایع 
شیمیایی است که فرآورده های شیمیایی را از 
مواد خام حاصــل از نفت یا گاز طبیعی تولید 
می کند و این صنعت تأمین کننده اصلی مواد 
مصرفی مورد نیاز در بیشتر صنایع شیمیایی، 
برق و الکترونیک، نساجی، پزشکی، خودروسازی، 
لوازم خانگی، غذایی و غیره محسوب می شود.

رئیس مجتمع پتروشــیمی گچساران گفت:به 
همت متخصصان ایرانی، نبض کنترلی تأمین 
هوای سیستم ابزار دقیق کارخانه پتروشیمی این 
شهرستان راه اندازی شده است.مهندس مسعود 
سیاهپور افزود: پتروشیمی گچساران دارای ۲ 
واحد الفین و یوتیلیتی)سرویس های جانبی( 
است.او عنوان کرد:واحد یوتیلیتی خود شامل 
چهار بخش است که برای راه اندازی واحد الفین 
ابتدا باید تمامی بخش های یوتیلیتی راه اندازی 
و در سرویس قرار گیرد که یکی از این بخش ها 
ASU به معنای واحد جداسازی هواست به عنوان 
تأمین کننده هوای ابــزار دقیق، هوای پلنت و 
نیتروژن مجتمع است.سیاه پور افزود: اهمیت 
این واحد چنان اســت که می توان آن را نبض 
کنترلی کارخانه به جهت تأمین هوای سیستم 
ابزار دقیق تلقی کرد.رئیس راه اندازی پتروشیمی 
گچســاران در خصوص جداسازی هوا و تولید 
نیتروژن از آن بیان کرد: جداسازی هوا و تولید 
نیتروژن دارای فرآیند بسیار مهم و پیچیده ای 
اســت که در این فرآیند، هوا را به میزان ۹ بار 
فشــرده کرده سپس با استفاده از مکانیزم های 
مهندسی و روش های ترمودینامیکی دمای آن 
تا منفی ۱۷۲ درجه سانتیگراد سرد می  شود تا 

جداسازی نیتروژن از هوا انجام گیرد.

 صدور مجوز بهره  برداری برای صنایع نفت و گاز کنگان منوط 
به تایید کنترل آلاینده هاست

مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان بوشهرگفت: صدور پروانه بهره  
برداری برای واحدهای صنعتی بزرگ نفت و گاز و پتروشیمی منطقه ویژه 
اقتصادی انرژی پارس در سواحل کنگان منوط به تایید محیط زیست برای 

رعایت ملاحضات کنترل کننده آلاینده هاست.
فرهاد قلی  نژاد افزود: پس از صدور مجوزهای استقرار واحدهای صنعتی، 
کارشناســان محیط زیست از روند احداث پروژه و رعایت ضوابط و معیارها 

بازدید و ملاحظات زیست محیطی را کنترل می کنند.
وی تاکید کرد: در صورت اجرا نشدن ضوابط و ملاحظات زیست محیطی 

کنترل کننده آلاینده ها، از ادامه روند احداث پروژه ها جلوگیری می شود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان بوشهر اظهارداشت: در طرح  های 
جدید بزرگ صنعتی در ســال های اخیر فاصله  های مورد نیاز از فضاهای 
مسکونی شهرستان کنگان بر اســاس ضوابط و معیارهای استقرار صنایع، 

رعایت شده و با تایید این امر برای آنها مجوز استقرار صادر شده است.
قلی نژاد یادآورشد: شکل گیری منطقه ویژه پارس جنوبی و تجمع صنایع 

بزرگ نفت، گاز و پتروشیمی در این منطقه از گذشته بدون رعایت مسائل 
زیســت محیطی بوده، کنترل خروجی هــا مورد توجه قرار نگرفته و فاصله 
اســتاندارد اســتقرار صنعت از جمعیت رعایت نشده که این ها سبب ایجاد 

مشکلات بسیاری شده است.
وی ادامــه داد: فعالیت واحدهای صنعتی و تولیدی، بازرســی و پایش 
واحدهای صنعتی برای بررسی آلودگی ها از سوی کارشناسان محیط زیست 
انجام می شود و در صورت مشاهده و ایجاد آلودگی ها، ابتدا برای واحد آلاینده 
اخطــار صادر و مهلت قانونی برای رفع عناصر آلاینده داده می شــود، و در 
صورتی که در پایان مهلت قانونی اقدام به کنترل و رفع آلایندگی نکند، بر 
اســاس ماده ۱۱ و ۱۲ قانون حفاظت و بهســازی محیط زیست و ماده ۱۲ 
قانون هوای پاک علیه او شــکایت کیفری می شود و جریمه خسارت های 

وارد شده محاسبه و مطالبه می شود.
قلی نژاد افزود: در این صورت بر اساس ماده ۲۷ قانون مالیات بر ارزش 
افزوده، این واحد صنعتی در فهرســت صنایع آلاینده قرار می گیرد و یک 
درصد فروش واحد تولیدی به عنوان عوارض آلایندگی از حساب های مالی 

آنها کسر می شود.

 صنعت پتروشــیمی، بالاترین ارزش افزوده را در بین 
بخش های مختلف صنعت نفت به دنبال دارد. این صنعت 
از آنجا که در پایین ترین حلقه زنجیره ارزش صنعت نفت 
اســت، می تواند درآمدهای بالایی را برای کشور به همراه 
داشته باشد.از سوی دیگر تحریم های اقتصادی که مشکلاتی 
را بــرای صادرات نفت ایجاد کــرده تاثیر محدودتری در 
صنعت پتروشیمی داشته و از همین رو ارزهای صادراتی 
پتروشیمی توانسته بخش بزرگی از نیاز واردکنندگان را در 

سامانه نیما تامین کند.
با این حال، صنعت پتروشیمی به شدت وابسته به گاز 
است و بطور متوسط روزانه بیش از ۸۰ میلیون مترمکعب 
گاز به شــکل ســوخت و خوراک در پتروشیمی ها صرف 
می شود که سهم بیش از ۱۳ درصدی از گاز مصرفی دارد.

اما ایران با وجود اینکه ســومین تولیدکننده بزرگ و 
دومین دارنده ذخایر گازی جهان است به شدت با کمبود 
مواجه است. از این رو زمستان ها که مصرف بخش خانگی 
افزایش می یابد، گازرسانی به صنایع از جمله پتروشیمی ها 

کم می شود.
همین کمبود گاز یا همان خوراک موجب شده حدود 
نیمی از ظرفیت ۹۰ میلیون تنی این صنعت خالی بماند و 
سالانه تنها ۴۷ میلیون تن به پتروشیمی ها خوراک برسد.

عدم النفع بالایی که از محدودیت خوراک پتروشیمی ها 
برای این صنعت ایجاد می شــود باعث شــده تا متولیان 

پتروشــیمی کشور به دنبال توسعه میدان ها نفت و گاز با 
هدف تامین پایدار خوراک و تکمیل زنجیره ارزش باشند.

بــا این اقدام علاوه بر آنکه ظرفیت تولید نفت و گاز در 
کشور افزایش پیدا می کند، ماده خام تولیدی نیز به جای 
خام فروشی، به زنجیره ارزش وارد می شود و با ایجاد درآمد 

برای کشور، به اشتغال زایی نیز کمک می کند.
حسن نشان زاده، معاون برنامه ریزی و توسعه کسب وکار 
گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس در گفت وگو با ایرنا با 
بیان اینکه یکی از دلایل ظرفیت خالی صنعت پتروشیمی، 
عدم تامین و کمبود خوراک است، گفت: بیش از ۵۰ درصد 
از کاهش تولید پتروشــیمی ناشی از کمبود خوراک است 
و در این زمینه پیشــنهادهای مختلفی به مجموعه نفت 

داده شده است.
وی با اشاره به بهره برداری از شرکت پالایش گاز بیدبلند 
خلیج فارس در سال های گذشته افزود: در شرکت پالایش 
گاز بیدبلنــد خلیج فارس بیش از یک میلیارد دلار پروژه 
جمع آوری گازهای فلر را داریم که می تواند علاوه بر اینکه 
ظرفیــت خالی بیدبلند را تامین کند نســبت به تکمیل 
ظرفیت پروژه الفین و بخشی از ظرفیت خالی پتروشیمی 

بندر امام نیز موثر باشد.
نشان زاده ادامه داد: علاوه بر این پیشنهاد بهره برداری و 
نگهداشت ان جی ال های موجود در مناطق نفتخیز جنوب 
را مطرح کردیم و در آخرین جلسه قرار شد یکی از ان جی 

ال ها را به صورت آزمایشی برای عملیات تعمیر و نگهداری 
به ما محول کنند تا پایداری، بهینه سازی و چابکی لازم را 
به وجود آوریم و نسبت به تامین خوراک پتروشیمی های 

بندر امام، بوعلی و خود بید بلند اقدام کنیم.
وی با اشــاره به اینکه مورد دیگر در راستای پایداری 
خوراک پتروشــیمی و افزایش خوراک در چاه های میدان 
تنگه بیجار و سایر مناطق که منتظر دریافت مجوز هستیم 
سرمایه گذاری کنیم، گفت: با جمع آوری گازها و انتقال به 
پالایشگاه علاوه بر پر کردن ظرفیت پالایشگاه، تامین خوراک 

پتروشیمی را نیز داشته باشیم.
معاون برنامه ریزی و توســعه کسب وکار گروه صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس تاکید کرد: در پالایشگاه گاز یادآوران 
پیشنهادی به شرکت نفت اروندان دادیم و موافقت شد تا در 
راستای افزایش خوراک پالایشگاه گاز یادآوران از میادین 
ســپهر و جفیر که پایان امسال به بهره برداری می رسد، ۲ 
خط احداث شود تا روزانه ۱۰۰ میلیون فوت مکعب خوراک 

را به پالایشگاه گاز یادآران برسانیم.
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری در توسعه میادین نفت 
و گاز در راســتای تامین پایدار خوراک و تکمیل زنجیره 
ارزش، افزود: پیشــنهاداتی دادیم تــا در میادین نفتی و 
گازی در نقاط مختلف کشور بتوانیم سرمایه گذاری کنیم 
و پایداری خوراک و ظرفیت بلااستفاده ۵۰ درصد ظرفیت 

نصب شده را جبران کنیم.

در شرکت پالایش گاز 
بیدبلند خلیج فارس 
بیش از یک میلیارد 
دلار پروژه جمع آوری 
گازهای فلر را داریم 
که می تواند علاوه بر 
اینکه ظرفیت خالی 
بیدبلند را تامین کند 
نسبت به تکمیل 
ظرفیت پروژه الفین و 
بخشی از ظرفیت خالی 
پتروشیمی بندر امام 
نیز موثر باشد.

اکبر محمدی    -     در حال حاضر حدود ۵0 درصد از ظرفیت پتروشــیمی ایران به دلیل کمبود خوراک خالی است و از همین رو شرکت ها و هلدینگ های 
پتروشیمی به دنبال سرمایه گذاری در توسعه میادین نفت و گاز برای تکمیل زنجیره ارزش و تامین پایدار خوراک خود هستند.

سرمایه گذاری صنعت پتروشیمی در توسعه میادین نفت و گاز 
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 برخی کارشناسان می گویند: اگرچه روش های 
گوناگونی به منظور حل مساله ناترازی گاز وجود 
دارد، امــا در این میان، ایجاد ســاز و کاری مانند 
»بــورس« به منظور مبادلــه گاز طبیعی، یکی از 

اصلی ترین روش های حل این مساله است.

 ناترازی گاز چیست؟
ایران سومین کشور تولیدکننده گاز در جهان و 
دومین کشور از حیث ذخایر است. مصرف گاز در 
ایران به اندازه دو برابر اتحادیه اروپا است.اما میزان 
مصرف و تقاضا در این بخش در داخل کشــور با 
یکدیگر تطابق ندارد.طبق گزارش های منتشــره، 
»ناترازی گاز« که بــه معنی اختلاف میان تولید 
و تقاضای گاز اســت، براساس فصول سال تغییر 
می کند. بــه عبارتی دیگر، ناتــرازی گاز طبیعی 
زمانی شکل می گیرد که منابع گازی در دسترس 
که از طریق تولید و واردات در شــبکه گازرسانی 
کشور وجود دارد، متناسب با تقاضا در بخش های 
مختلف از جمله خانگی، واحدهای پتروشــیمی، 
نیروگاه ها و غیره نیســت.»ناترازی گاز« به معنی 
اختلاف میان تولید و تقاضای گاز است و براساس 
فصول سال تغییر می کندتولید روزانه گاز خام در 
ایران حدود یک میلیارد متر مکعب است که بعد 
از جــدا کردن میعانات حــدود ۸۵۰ میلیون متر 
مکعب گاز مصرفی بدست می آید. به دلیل اینکه 
در فصل ســرد سال مصرف خانگی از روزانه ۲۵۰ 
 میلیون متر مکعب بــه ۶۵۰ میلیون متر مکعب

 افزایــش پیــدا می کند باعث می شــود بیش از 
۲۰۰ میلیون متر مکعب در روز ناترازی داشــته 
باشیم.»مجتبی یوسفی« نماینده مجلس در این 
زمینه می گوید: این ناترازی با سیاست های خوب 
دولت در یک ســال اخیر جبران شــده و شاهد 

خاموشی در منازل نیستیم.

 چرا گاز باید وارد بورس شود؟
گاز طبیعی با ســهم ۵۵ درصد از سبد مصرف 
انرژی و دسترسی ۹۵ درصد خانوارهای کشور به 
شــبکه های توزیع این سوخت فسیلی، به عنوان 
اصلی ترین حامل انرژی در کشور شناخته می شود.

اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران 
در پژوهشی با عنوان »مطالعه آسیب شناسی بازار 
گاز طبیعی کشور و ارائه تجربیات بین المللی« به 
ناترازی این حامل انرژی می پردازد و راهکار ایجاد 
بــورس گاز را ارایه می کند کــه چکیده ای از این 

پژوهش را در ادامه  می خوانید:

اگرچــه تاریخچه گاز طبیعی در ایران در دهه 
۴۰ شمسی و صادرات به شوروی آغاز شد، اما در 
آن ســال ها، گاز عمدتا فرآورده جانبی در تولید و 
بهره برداری از منابع نفتی به شمار می آمد. اما بعد از 
انقلاب اسلامی، این جایگاه دستخوش تغییر گشت 

و مورد توجه سیاست گذاران قرار گرفت.
دلایل این توجه را می توان موارد زیر دانست:

۱ - نیاز نداشتن به سرمایه گذاری های سنگین 
در بخــش گاز: بــا توجه به در دســترس بودن 
تاسیســات و خطوط لوله مدنظر، این عدم نیاز را 
می توان در ۲ سطح »بخش تولید« و »بخش انتقال 

و توزیع« مشاهده کرد.
۲- نبــود بازارهــای صادراتی در دســترس 
در مقایســه با نفــت خام: برخــلاف نفت خام و 
فرآورده هــای آن کــه امکان صــادرات برای آن 
همواره وجود داشــته است، صادرات گاز طبیعی 
همواره با چالش های متعدد سیاســی و اقتصادی 

روبرو بوده است.
از سال ۱۳۷۹ و با ابلاغ سیاست های کلی بخش 
انرژی، مبنی بر افزایش ظرفیت تولید گاز، سرعت 

توسعه بخش گاز شاهد جهش بود.
البته طی این سالها، دو عامل دیگر نیز این روند 

را تقویت کرد؛
مجموع »عدم النفع« )سود حاصل نشده(چهار 
بخش اصلی مصرف کننده گاز ناشی از قطعی گاز 
در فصول سرد در ســال ۹۹ معادل ۶.۳ میلیارد 
دلار بوده اســت که یک میلیــارد دلار متعلق به 
بخش پتروشــیمی، ۴.۳ میلیارد دلار نیروگاه ها 
و مابقی در بخشــهای سیمان و فولاد بوده است۱ 
- کشــف میادین مستقل و بزرگ گازی، خصوصا 
میدان پارس جنوبی که تصور نامحدود بودن گاز 

را ایجاد کرد.
۲ - رابطه مالی توسعه محور: بخش قابل توجهی 
از رابطه مالی شرکت گاز، در بودجه های سالانه و 
از منابعی مانند سود ویژه شرکت ملی نفت، مازاد 
ســقف درآمدهای صادرات نفت خام و ... تأمین 
می شد. این مساله در کنار تلاش نمایندگان مجلس 
به رای آوری بوسیله گازرسانی به مناطق ذیل حوزه 
نمایندگی خود، موجب شــد تنها کارکرد شرکت 
ملــی گاز، افزایش گازرســانی به مناطق مختلف 
بدون درنظر گرفتن هزینه فایده اقتصادی تعریف 
شود و بنابر این منابع مالی و بودجه ای تنها به این 

منظور به شرکت اختصاص یابد.
در کنــار این وابســتگی بــالا بــه گاز، نظام 
تعرفه گذاری این حامل انرژی نیز از عوامل ایجاد 

کننده بحران ناترازی اســت به نحوی که قیمت های حقیقی شده در سال چرا باید بورس گاز راه اندازی شود؟
۱۳۹۹، در سطوح پایین تری از قیمتهای سال ۱۳۸۰ قرار دارد و در سال 
۱۳۹۹ بــه طور میانگین تنها هفت دهم درصد از هزینه های خانوار به گاز 

اختصاص یافته است.

 آسیب های اقتصادی قطعی گاز در فصل های سرد چقدر است؟
این مشــکلات در کنــار عوامل دیگری همچون عــدم ایجاد ظرفیت 
ذخیره سازی یا راندمان پایین صنایع و نیروگاه ها، کشور را با بحران ناترازی 
گاز مواجه کرده است. بر این اساس، مجموع عدم النفع ) سود حاصل نشده 
(چهار بخش اصلی مصرف کننده گاز ناشی از قطعی گاز در فصول سرد در 
سال ۹۹ معادل ۶.۳ میلیارد دلار بوده است که یک میلیارد دلار متعلق به 
بخش پتروشیمی، ۴.۳ میلیارد دلار نیروگاه ها و مابقی در بخشهای سیمان 
و فولاد بوده است.اگرچه روش های گوناگونی به منظور حل مساله ناترازی 
گاز پیشنهاد می شود اما در این میان، ایجاد ساز و کاری به منظور مبادله 
گاز طبیعی را باید یکی از اصلی ترین روش های حل مساله دانست. در کنار 
عواملی همچون امکان اجرا در بازه زمانی کوتاه مدت و امکان کشف قیمت، 
اتکا به ظرفیت های بخش خصوصی در اســتقرار و عمق بخشیدن به این 

ساز و کار موجب اولویت این روش شده است.
در روســیه، گاز طبیعی همواره به عنوان یکی از کالاهای اســتراتژیک 
برای دولت محســوب می شده است. بررســی روند تصمیمات این بخش، 
همواره نشــان می دهد که هدف غایی از کلیه تصمیمات، افزایش صادرات 
این حامل انرژی خصوصا به کشــورهای اروپایی بوده اســت. از این رو، در 
بخش داخلی دو سیاســت با شدت و ضعف در دوره های مختلف پیگیری 
می شده است. اولا کنترل مصرف داخلی به منظور افزایش گاز در دسترس 
برای صادرات و ثانیا افزایش رقابت و در نتیجه بهبود عملکرد شرکت های 
تولیدکننده داخلی.اگرچه در سال های اخیر نیز چالش هایی همچون بازار 
بهینه سازی انرژی و بورس گاز، هر یک در مقاطعی مورد توجه قرار گرفته 
اســت، اما به دلیل عدم توجه به زیرســاخت ها و الزامات مورد نیاز، هیچ 
یک نتوانســته اند به اهداف خود دست یایند. در بررسی چرایی این مساله 

می توان موارد زیر را مطرح کرد:
۱ - تعرفه فروش نهایی ارزان و ناچیز

۲ - فقدان زیرساخت مناسب برای ایجاد قرارداد آتی
۳ -بی توجه به مشکل ناترازی گاز در طراحی انگیزه ذینفعان این بازار

۴ - نبود انگیزه شرکت ملی گاز که خود ناشی از عواملی همچون عدم 
زیان ناشی از قطعی گاز، تبصره ۱۴ و عدم ورود درآمدهای فروش داخلی 
به شــرکت گاز و عدم طراحی نظام انگیزشی برای شرکت گاز در بازار گاز 

می باشد.

 بورس گاز در روسیه، آمریکا و انگلستان
در گام بعد و پس از بررسی روند گذشته و تجربیات داخلی، بررسی سه 
بورس گاز در کشورهای روسیه، آمریکا و انگلستان نیز به منظور استخراج 

بهتر و دقیق تر الزامات انجام شد.

 تجربه روسیه در راه اندازی بورس گاز
بر این اســاس در روسیه، گاز طبیعی همواره به عنوان یکی از کالاهای 
استراتژیک برای دولت محسوب می شده است. بررسی روند تصمیمات این 
بخش، همواره نشــان می دهد که هدف غایی از کلیه تصمیمات، افزایش 
صادرات این حامل انرژی خصوصا به کشورهای اروپایی بوده است. از این 
رو، در بخش داخلی دو سیاســت با شــدت و ضعف در دوره های مختلف 
پیگیری می شده اســت. اولا کنترل مصرف داخلی به منظور افزایش گاز 
در دسترس برای صادرات و ثانیا افزایش رقابت و در نتیجه بهبود عملکرد 

شرکت های تولیدکننده داخلی.
این دو سیاست، در نهایت منجر به ایجاد بورس اسپیمکس در سال ۲۰۱۴ 
شد. اگرچه در سال های ابتدایی، با افزایش حجم و تعداد معاملات، امید به 
موفقیت آمیز بودن بورس به منظور ایجاد رقابت بین شرکت های تولیدی و 
همچنین کشف قیمت کارا برای گاز مصرفی روسیه، افزایش یافت، اما روند 
سال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۱ در خلاف جهت سال های ابتدایی بوده و به نظر 
می رسد که اسپیمکس توانایی تحقق اهداف خود در بخش گاز را نداشته 
باشد. مهم ترین مشکلات موجود در این مسیر را می توان موارد زیر دانست:
• عمق کم بازار و عدم شاخص بودن قیمت های بدست آمده از بازار

• نداشتن دسترسی مناسب شرکت های تولیدکننده - بجز گزپروم - به 
ذخیره سازی و خطوط انتقال

• نداشتن تعریف ابزارهای مشتقه به منظور افزایش عمق بازار
• نبــود امــکان فروش مجدد گاز خریداری شــده و محــدود ماندن 

عرضه کنندگان

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : دکتر مریم رباط 

قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 
زیر نظر شورای سیاست گذاری 

سردبیر : رضا مظفری  
صفحه ارا : محمود بابایی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱

طبق گزارش های منتشره، 
»ناترازی گاز« که به معنی 
اختلاف میان تولید و 
تقاضای گاز است، براساس 
فصول سال تغییر می کند. 
به عبارتی دیگر، ناترازی گاز 
طبیعی زمانی شکل می گیرد 
که منابع گازی در دسترس 
که از طریق تولید و واردات 
در شبکه گازرسانی کشور 
وجود دارد، متناسب با 
تقاضا در بخش های مختلف 
از جمله خانگی، واحدهای 
پتروشیمی، نیروگاه ها و 
غیره نیست.


